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PLANTA DE BIOMASSA I
XARXA DE CALOR

A punt per donar servei

La planta de biomassa i la xarxa de calor no va superar
la prova de final d’obra perquè hi va haver dos proble-
mes prou importants. Per un costat, un intercanviador
de calor no funcionava correctament i s’ha hagut de
solucionar. I per l’altre, hi va haver unes filtracions oca-
sionades pel llarg episodi de pluges que, també, va re-
querir una intervenció. Ara sembla que aquests dos
problemes s’han solucionat i ja està a punt per donar
servei.

Així doncs, aquest curs que acabem de començar l’es-
cola, la llar d’infants i el pavelló s’escalfaran mitjançant
una energia neta i sostenible.

REVOLT DE CAL PETIT A
VILAVENUT

Construcció d’un mur de 
contenció de terres

El revolt de cal Petit ja s’ha acabat. S’ha ampliat la cal-
çada uns 80 cm de mitjana en tot el revolt i s’hi ha
construït una vorera que enllaça tot el nucli urbà. Ara,
per tal que la terra del marge no s’esllavissi, hi estem
construint un muret a tall d’escullera que hi donarà un
acabat molt més agradable en tot aquest entramat.
Aquest muret neix amb la vocació de continuïtat i el
volem perllongar fins al mur de la plaça de Ma Batlle.
D’aquesta manera millorarem sensiblement l’entrada
al poble des de l’encreuament de la Serra Pelada. Mi-
rarem si ho podem fer passades les festes de Nadal,
que és quan la brigada municipal té menys feina.

MILLORES A LA PLATJA
D’ESPOLLA

Pel novembre 

Com ja us vàrem avançar a l’edició anterior, a finals
d’octubre o a primers de novembre començarem les
obres de millora a tot l’entorn i a l’aparcament de la
platja d’Espolla. Inclouran la senyalització, les tanques,
l’aparcament i la connexió entre  el rec de l’Orella i l’es-
tany. Al mateix temps, l’ajuntament de Porqueres sen-
yalitzarà el circuit que passa pel seu municipi. Tot això
sota la direcció del Consorci de l’Estany.

REURBANITZACIÓ DEL 
VEÏNAT D’EN FARES

Acord inicial

Efectivament, a primers d’octubre ens vàrem reunir
totes les parts implicades, l’Ajuntament, els propietaris
i els tècnics, per tal concretar quins eren els requisits i
les obligacions per tal d’iniciar aquest projecte. Un pro-
jecte senzill però que requerirà cessions de terrenys i,
per tant, canvis en el planejament del veïnat. Aquest
acord es traduirà en uns plànols i una recopilació de
documentació, imprescindibles per iniciar els tràmits
urbanístics. L’actuació que s’hi pretén fer és recuperar
l’antic carrer que travessava pel mig del veïnat i fer-hi
una petita placeta. La idea és aconseguir l’aspecte ini-
cial i dotar-lo d’elements que reforcin la idea de nucli.

ELIMINACIÓ D’ARBRES DE
GRANS DIMENSIONS
Per aquest octubre

Sis són els veïns interessats, de moment, per eliminar
els arbres que s’han fet massa grans dins de les seves
finques i representen un perill per a ells i per als veïns
més propers. No hi són tots però intentarem que s’hi
sumin la resta. Les condicions són molt avantatjoses.
L’Ajuntament gestiona l’empresa que faria la feina de
tots els propietaris interessats i podria avançar el cost
de l’obra que seria repercutida als beneficiaris de ma-
nera proporcional a les hores emprades amb la possi-
bilitat de fraccionar les costes atès que, en alguns
casos, poden ser considerables.
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OBRES QUE VAN SEGUINT EL SEU CURS
Hi ha un seguit d’obres, algunes petites i altres prou
considerables, que han reiniciat el seu curs, totes atu-
rades pel problema omnipresent de la pandèmia.
S’han reiniciat perquè l’administració ha desencallat la
línia d’ajut que les regulava, unes altres perquè les te-
níem programades però no havíem tingut ocasió d’ini-
ciar-les i, finalment, altres per donar compliment a les
mesures de seguretat que ens imposen les autoritats
sanitàries. Així doncs tornen a caminar:
- Soterrament de la línia d’alta tensió de Vilavenut.
Ja tenim llum verda de la Diputació.
- Depuradora de Vilavenut. Ja s’ha agafat el mostreig

i s’han calculat els cabals que s’han passat a l’empresa
que dimensiona i fa els plànols de l’EDAR (Estació De-
puradora d’Aigües Residuals). Previsiblement aquest
final d’octubre o primers de novembre estarà llest.
- LEDS al camp de futbol, tennis i diferents carrers.
- Millores a l’escola pública i a la llar d’infants. S’ha
pavimentat l’entrada a l’escola des del carrer Lázaro
Cárdenas, s’ha construït una sorrera a Primària, s’ha
pintat la llar d’infants, etc.
- Neteja de la façana de la zona industrial.
- Pressupostos per arranjament i reparació de ca-
mins rurals.

Nota informativa

Atots els veïns dels carrers de la Pau, Nord, Progrés,
Garrumbert, Matamors, Melianta i un tram del Mn.
Pere Campolier:

Estem treballant en un projecte per soterrar les línies i el ca-
blejat de tots els serveis d’aquests carrers, que són de la zona
més antiga de Melianta. En la majoria de casos, ens trobem
amb dos problemes: les voreres són molt justes i les clave-
gueres hi passen per sota. Això ho dificulta i ho condiciona
tot.

Per això, volem fer trobades amb els veïns per explicar-vos-
ho i proposar-vos una alternativa. Tenim el problema que les
trobades d’aquest tipus no estan permeses i les haurem de
fer en espais oberts. Com podeu comprovar, diem fer troba-
des ja que no podem fer-les junts. Utilitzarem la plaça dels

Països Catalans, la plaça de la Font, alguna cruïlla o algun
solar a prop d’aquests carrers per tal que no us hagueu de
traslladar lluny de casa. Probablement les farem els dissabtes.
Us enviarem la convocatòria personalitzada.

Nota d’interès general

En aquests moments de pandèmia, les oficines de
l’Ajuntament són insuficients per garantir la segu-
retat, tant dels treballadors com dels usuaris. Les

normes exigides per les autoritats sanitàries són impossi-
bles de complir i, per tant, hem decidit de manera provi-
sional i extraordinària traslladar a can Jan de la Farrès
totes les tasques administratives mentre duri aquesta pan-
dèmia. Tot i que caldrà fer-hi algunes millores menors per
tal de garantir el confort dels treballadors i la confidencia-

litat dels usuaris, l’espai d’atenció al públic es multiplicarà
per quatre. Aquest trasllat no es pot allargar més enllà del
mes de novembre. Ja ho publicitarem convenientment.

p.s. Aquest trasllat no té res a veure amb el procés parti-
cipatiu programat per determinar el futur de l’edifici de l’A-
juntament que es farà tan bon punt les autoritats sanitàries
permetin les reunions presencials.

Actuacions fetes als edificis escolars

Acausa del tancament dels centres educatius des
del 14 de març de 2020, l’Ajuntament ha hagut
de fer una inversió extraordinària per poder

mantenir activa la llar d’infants. El tancament del centre
ha comportat que les famílies no haguessin de pagar
les seves quotes, i l’Ajuntament ha sostingut la totalitat
de despeses de funcionament de la llar. S’hi han des-
tinat 21.487€ extraordinaris.
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D’altra banda, aquest any és el 10è aniversari de la
Llar d’infants Els Plançons i s’ha pintat tot l’edifici, tant
l’interior com l’exterior. També s’ha posat un terra tou
al pati dels infants de P0, s’ha fet el manteniment de
jardineria i lampisteria propis de cada estiu i s’ha reno-
vat la senyera.

Aquest estiu també s’han fet accions de manteniment
a l’Escola Alzina Reclamadora, com cada curs, s’han
pintat alguns panys de paret, s’han repassat els jocs
del pati, la sorrera i s’han revisat algunes instal·lacions. 

Les mesures necessàries per prevenir el contagi per
COVID ens han portat a fer actuacions en ambdós edi-
ficis. A l’escola s’han instal·lat unes jardineres al pati
per tal de poder garantir la separació dels grups esta-
bles. A la llar d’infants aquesta delimitació s’ha fet amb
tanques de colors. A més, s’ha incrementat una hora
diària la neteja de l’escola per poder fer una desinfec-
ció dels lavabos entre l’hora del pati i l’hora del menja-
dor i, també, s’hi han posat elements de seguretat a
les diferents entrades i sortides.

Nota: Totes les fotos corresponen a la llar d’infants Els
Plançons excepte la del final a la dreta.
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Balanç de la piscina 2020

Aquest ha sigut un any atípic de restriccions i incer-
teses perquè ens hem hagut d’adaptar ràpidament
als canvis de protocols degut a la pandèmia. A me-

sura que s’acostava l’estiu no sabíem si podríem obrir la
piscina i en quines condicions. Per aquest motiu, els tres
ajuntaments del Pla de l’Estany amb piscines municipals
(Cornellà del Terri, Porqueres i Fontcoberta) juntament
amb els tècnics d’esport i el Consell Esportiu del Pla de
l’Estany vàrem iniciar una sèrie de reunions per arribar a
un consens màxim en la gestió de la Covid-19 de les tres
instal·lacions en el cas que decidíssim obrir si els protocols
ho permetien.

Tots sabíem que la temporada de bany seria diferent, que
no seria fàcil la gestió i que representaria un cost econò-
mic addicional per a l’Ajuntament. Però la prioritat sempre
ha sigut prestar el servei per davant de tots els costos, tant
de recursos humans com econòmics.

Les setmanes de treball prèvies a l’obertura de les pisci-
nes dels tres municipis es va concloure que la temporada
de bany seria del 29 de juny al 30 d’agost i l’horari d’ober-
tura estaria dividit en dos torns: de 10h a 14h i del 16h a
20h. Al migdia s’aprofitaria per desinfectar l’espai i fer la
neteja. Per anar a la piscina es recomanaria demanar cita
prèvia, per garantir que hi hagués lloc. El preu de les en-
trades seria de 2€ per cada torn i, també, s’oferiria la pos-
sibilitat de comprar paquets de deu entrades per 15€ o de
25 entrades per 20€. Els nens i nenes nascuts del 2014
en endavant tindrien l’entrada gratuïta.

Pel que fa als abonaments, Fontcoberta vàrem ser els
únics en mantenir-los, ja que suposava un preu més reduït
de l’entrada. Els abonats haurien de fer reserva de lloc
amb 24h d’antelació, igual que la resta d’usuaris, i podien
gaudir dels dos torns, sempre que l’aforament ho perme-
tés.

Per una altra banda i davant les dificultats per trobar algú
que regentés el bar de la piscina, vàrem aprofitar per fer
contractacions paritàries de quatre joves del poble. Amb
aquestes contractacions, i tenint en compte la Brigada
Jove, sumàvem l’ocupació laboral de tres noies i tres nois.

Tot i mantenir els abonaments de temporada s’ha notat
una disminució del nombre d’usuaris. Tot i així, valorem
positivament les xifres. D’abonaments se n’han fet 80,
quan als altres anys se’n feien uns 300 i s’han registrat
1.300 entrades individuals.

Relleu del jutge de pau

Pilar Grabuleda ha finalitzat el període d’exercici com a  jutgessa de
pau. Al Ple efectuat el mes de juny es va escollir Josep M. Estany
Ferrer com a nou jutge de pau.

El dia 30 de juliol es va fer un acte de relleu a l’Ajuntament de Fontcoberta
on es va lliurar un record a la Pilar per agrair-li la seva dedicació durant 14
anys i fer-li un reconeixement pel fet d’haver estat la primera dona a ocupar
aquesta responsabilitat a Fontcoberta.

Josep M. Estany Ferrer, el nou jutge de pau a la dreta de la imatge, i Pilar Grabuleda, la jutgessa de pau sortint, al centre

Josep M. Estany Ferrer
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L’objectiu de l’Ajuntament de Fontcoberta és de contribuir
a afavorir la igualtat d’oportunitats en l’educació i també
en la cohesió social del municipi.

Per aquests motius s’han redactat unes bases per tal de regu-
lar els ajuts que concedeixi l’Ajuntament de Fontcoberta per:
A.- Transport d’estudiants empadronats al municipi que, per a
cursar estudis reglats, han de desplaçar-se fora de la comarca.
B.- Transport escolar en el mateix municipi.
C .- Transport públic de la gent gran del municipi.
D.- Transport públic per a casos especials.

Els ajuts estaran subjectes a limitació pressupostària, tindran
caràcter voluntari i eventual, seran lliurement revocables i re-
duïbles en tot moment, no generen cap dret d’obtenció d’altres
subvencions o ajudes en anys posteriors i no es podran
al·legar com a precedent. En tot allò que no estigui previst en
les presents bases serà d’aplicació el Decret 179/1995, de 13
de juny, pel qual s’aprova el Reglament d’obres, activitats i ser-
veis dels ens locals.

BENEFICIARIS I REQUISITS 
A.- ESTUDIANTS 
Podran ser beneficiaris dels ajuts per al transport tots aquells
estudiants empadronats al municipi menors de 25 anys que en
el moment de la finalització del termini de presentació de sol·li-
cituds del present ajut, estiguin matriculats en disciplines aca-
dèmiques reglades que no es poden cursar en centres
educatius de la comarca.

QUANTIA DE L’AJUT 
Els ajuts al transport es materialitzaran en targetes de viatge
de les línies regulars de la TEISA i l’ATM dels següents tipus:
Olot: Targeta VALOR
Barcelona : targeta VALOR
UA Bellaterra: targeta VALOR
Figueres: Targeta VALOR
Melianta-Banyoles-Girona: 3 targes T-10 de 2 zones
Fora d’aquestes demarcacions, si es presenten sol·licituds,
s’estudiaran cas per cas, en funció de les disponibilitats pres-
supostàries.

DOCUMENTACIÓ A PRESENTAR
Els documents necessaris per a sol·licitar l’ajut:
1.- Instància sol·licitant l’ajut, mitjançant model normalitzat que
es pot trobar a la pàg. Web de l’Ajuntament
www.fontcoberta.cat , a la seu electrònica o bé a les oficines
de l’Ajuntament de Fontcoberta.
2.- Fotocòpia del DNI del beneficiari(si no en té, haurà de pre-
sentar el llibre de família)
3.- Volant d’empadronament del beneficiari, que serà aportat
per l’administració municipal.
4.- Original i fotocòpia del pagament de la matrícula, o en el
seu defecte de l’acord de pagament amb rebuts ja satisfets.

TERMINI PER A FORMULAR LES SOL·LICITUDS 

L'AJUNTAMENT INFORMA

6 EL BUTLLETÍ  54

Bases i convocatòria per accedir als ajuts pel transport
públic al municipi de Fontcoberta

El termini per a presentar les sol·licituds per l’ajut d’estudiants
començarà el 20 de setembre i finalitzarà el 16 de novembre.
Les sol·licituds presentades fora del període assenyalat en el
punt anterior, s’entendran automàticament com a no admeses.
Quan alguna sol·licitud presenti deficiències, es requerirà al
sol·licitant per tal de que les esmeni i la presenti en el termini
màxim de 10 dies hàbils, amb l’advertiment que, en cas con-
trari, s’entendrà que es desisteix de la sol·licitud.

B.- AJUTS A LES FAMÍLIES PER A PAL·LIAR EL TRANS-
PORT ESCOLAR EN EL MATEIX MUNICIPI. 
Per tal d’ajudar a les famílies amb nens escolaritzats a l’Escola
Alzina Reclamadora, que no disposen de transport escolar.

QUANTIA DE L’AJUT I REQUISITS 
1.- Residir i estar empadronat al municipi
2.- Que visquin a una distància superior de 2 km de l’escola
L’ajut consistirà en una quantitat fixa anual d’acord amb els se-
güents barems:
Transport des del veïnat d’Espasens a l’Escola Alzina Recla-
madora: 300 €
Vilavenut a l’escola Alzina Reclamadora: 280 € 
De les Quatre Soques a l’Escola Alzina Reclamadora: 230 € 
Del veïnat d’en Fares a l’Escola Alzina Reclamadora: 180 € 
De Figueroles a l’Escola Alzina Reclamadora: 130 € 
De Fontcoberta a l’Escola Alzina Reclamadora: 130 € 
De can Salvatella a l’Escola Alzina Reclamadora: 80 € 

DOCUMENTACIÓ A PRESENTAR PUNT B 
– Estar escolaritzat a l’escola Alzina Reclamadora de Fontco-
berta
– Volant d’empadronament de l’alumne.
– Sol·licitud mitjançant model normalitzat que es pot trobar a la
pàg. Web de l’Ajuntament www.fontcoberta.cat, a la seu elec-
trònica o bé a les oficines de l’Ajuntament de Fontcoberta.

TERMINI PER A FORMULAR LES SOL·LICITUDS 
El termini per a presentar les sol·licituds per l’ajut començarà el
20 de setembre i finalitzarà el dia 16 de novembre de 2020.
Les sol·licituds presentades fora del període assenyalat en el
punt anterior, s’entendran automàticament com a  no adme-
ses.
Quan alguna sol·licitud presenti deficiències, es requerirà al
sol·licitant per tal de que les esmeni i la presenti en el termini
màxim de 10 dies hàbils, amb l’advertiment que, en cas con-
trari, s’entendrà que es desisteix de la sol·licitud.

C.- JUBILATS I PENSIONISTES 
QUANTIA DE L’AJUT I REQUISITS 
L’Ajuntament de Fontcoberta lliurarà 3 targetes T-10 carrega-
des amb 10 viatges a una zona per a tenir el servei gratuït en
la zona interurbana del Pla de l’Estany.

REQUISITS
1-Estar empadronat i residint al municipi.
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2.- Tenir 65 anys

DOCUMENTACIÓ A PRESENTAR 
Els documents necessaris per a sol·licitar l’ajut:
1.- Instància sol·licitant l’ajut, mitjançant model normalitzat que
es pot trobar a la pàg. Web de l’Ajuntament
www.fontcoberta.cat , a la seu electrònica o bé a les oficines
de l’Ajuntament de Fontcoberta.
2.- Fotocòpia del DNI del beneficiari.
3.- Volant d’empadronament del beneficiari, que serà aportat
per l’administració municipal.

TERMINI PER A FORMULAR LES SOL·LICITUDS 
El termini per a presentar les sol·licituds per la gent jubilada o
pensionista es podrà fer al llarg de tot l’any a l’ajuntament de
Fontcoberta.
Quan alguna sol·licitud presenti deficiències, es requerirà al
sol·licitant per tal de que les esmeni i la presenti en el termini
màxim de 10 dies hàbils, amb l’advertiment que, en cas con-
trari, s’entendrà que es desisteix de la sol·licitud.

D1.- PERSONES MENORS DE 65 ANYS QUE ACREDITIN
PROBLEMES DE MOBILITAT, PER QÜESTIONS DE DIS-
CAPACITAT FÍSICA, O BÉ PER RAONS SOCIALS. 
D2.- PERSONES AMB INCAPACITAT PERMANENT.
D3.- PERSONES QUE TINGUIN EL CÒNJUGE O PARELLA
DE FET, ASCENDENTS I DESCENDENTS HOSPITALIT-
ZATS O BÉ EN UN CENTRE DE DIA.
Els ajuts de les sol·licituds D1 i D2 consistiran en 3 targetes T-
10 carregades amb 10 viatges a una zona per a tenir el servei
gratuït en la zona interurbana del Pla de l’Estany.
Els ajuts al transport de les sol·licituds D3, en el cas de tenir un
familiar hospitalitzat o ingressat en un centre de dia, es mate-
rialitzaran en targetes de viatge de la línia regular Melianta-Ba-
nyoles-Girona: targes T-10 de 2 zones, pel temps que duri la
situació d’hospitalització o ingrés en centre de dia i fins al
màxim de 3 targetes.

REQUISITS
1.- Estar empadronat i residint al municipi

DOCUMENTACIÓ A PRESENTAR 
Els documents necessaris per a sol·licitar l’ajut:
1.- Instància sol·licitant l’ajut, mitjançant model normalitzat que
es pot trobar a la pàg. Web de l’Ajuntament
www.fontcoberta.cat , a la seu electrònica o bé a les oficines
de l’Ajuntament de Fontcoberta.
2.- Fotocòpia del DNI del beneficiari
3.- Volant d’empadronament del beneficiari, que serà aportat
per l’administració municipal.
4.- Un informe o document acreditatiu de la situació actual, en
el que es determini la necessitat d’obtenció de l’ajut del trans-
port públic.

TERMINI PER A FORMULAR LES SOL·LICITUDS 
El termini per a presentar les sol·licituds per a casos especials,
D1, D2 i D3 es podrà fer al llarg de tot l’any a l’ajuntament de
Fontcoberta.

Quan alguna sol·licitud presenti deficiències, es requerirà al
sol·licitant per tal de que les esmeni i la presenti en el termini
màxim de 10 dies hàbils, amb l’advertiment que, en cas con-
trari, s’entendrà que es desisteix de la sol·licitud.

FINANÇAMENT 
El finançament d’aquestes subvencions/targetes es farà a càr-
rec de l’aplicació pressupostària 231.22699 “Regidoria d’aten-
ció a les persones” del pressupost municipal de l’exercici en
curs, amb una quantia a determinar cada any, segons disponi-
bilitat pressupostària i que es determinarà a la convocatòria.
El pressupost màxim per aquest exercici serà de 5.400,00
euros.
El crèdit disponible es podrà ampliar amb subjecció a la nor-
mativa vigent.
Aquesta subvenció serà compatible amb qualsevol altra con-
vocada per altres institucions.

PUBLICITAT 
Aprovades les presents bases per l’Ajuntament , seran objecte
d’informació pública en els mitjans de comunicació local de l’A-
juntament de Fontcoberta, (Pàgina web municipal www.fontco-
berta.cat, xarxes socials, l’agutzil de paper, tauler d’anuncis….)

PROCEDIMENT DE CONCESSIÓ
Les targetes de transport seran lliurades al sol·licitants una ve-
gada s’hagi comprovat que reuneixen les condicions per a ser
beneficiaris.

En el punt B, aprovada la concessió de l’ajut es procedirà al
seu pagament, en el termini màxim de dos mesos, mitjançant
transferència al núm. de compte indicat en la sol·licitud.

En cas de devolució de l’abonament de l’ajut per canvi de do-
miciliació, cancel·lació del compte d’abonament o d’altres, i
sense que el beneficiari ho hagi notificat a l’Ajuntament de
Fontcoberta, es reduirà l’import a pagar amb les despeses ge-
nerades per la devolució i la nova gestió d’abonament.

Transcorreguts tres mesos des de la presentació de les sol·lici-
tuds, sense haver les resolt per causes no imputables a l’admi-
nistració, s’entendran desestimades, d’acord amb l’art. 124.1 f
del reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals.

RÈGIM DE RECURSOS 
La resolució de la convocatòria posa fi a la via administrativa.
Contra aquesta resolució es pot interposar recurs contenciós
administratiu davant el Jutjat Contenciós Administratiu de Gi-
rona, en el termini de dos mesos a comptar des del dia segü-
ent al de la notificació. Alternativament i de forma potestativa,
es pot interposar recurs de reposició davant l’Alcalde de l’Ajun-
tament de Fontcoberta en el termini d’un mes a comptar des
del dia següent a la notificació.

DISPOSICIÓ FINAL
L’Ajuntament de Fontcoberta pot fer la interpretació d’aquestes
bases, com a òrgan competent per la seva convocatòria i per
prendre els acords sobre els aspectes de la matèria d’ajuts
que prevegin expressament.
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Comencem la tardor amb males notícies: rebrot de la COVID-19,
tancament de bars i restaurants, més gent a l’atur, dubtes de com
aniran les festes de Nadal, etc. Com a molt bona notícia podem con-
siderar l’obertura de les escoles i instituts que han confirmat el que
ja deien els experts: els nens i la gent més jove no és la que propaga
més el virus i sembla que només un percentatge molt petit de centres
i alumnes s’han vist afectats per aquest rebrot.

Des que a principis de juliol vàrem recuperar una certa mobilitat i
malgrat les restriccions que encara quedaven i d’altres que es varen
tornar a implantar, l’equip de govern del nostre Ajuntament ha estat
la punta de llança d’una sèrie d’actuacions que han servit a d’altres
ajuntaments de la comarca per prendre mesures similars. Ja sabem
que en cas de dubte el més senzill és no fer res, però també és obli-
gació dels que ens governen fer tot el possible per tal que la vida de
la gent sigui el més normal possible. O és que no hauria estat més
fàcil mantenir la piscina tancada o no fer la revetlla de Sant Joan? I
la Festa Major, que s’ha fet en un format diferent però que ens ha
permès gaudir-ne en un temps en el que qualsevol alegria és ben-
vinguda.

Altres activitats socials directament no s’han fet (com els sopars de
carrer) o si s’han tirat endavant ha sigut en formats pactats, segurs i

amb totes les mesures necessàries. L’èxit dels sopars-concert de la
Lloca no només confirmen que si les coses es fan bé, es poden fer,
sinó que confirmen que tenim un jovent al poble engrescat a fer
coses i que les coses vagin bé.

La reobertura de bars i restaurants, les botigues, la vida social al
mercat, han donat alegria i han sigut motiu de retrobament entre
veïns i veïnes, cansats ja d’estar a casa i no veure pràcticament a
ningú més. Tothom en tenia moltes ganes i n’hem gaudit tots ple-
gats.

Ara bé, un sant tornem-hi que ja anirem veient cap on ens portarà.
Alguns experts com el Dr. Mitjà carreguen fort contra els polítics (con-
sellera Vergés) acusant-los de no saber de medicina, com si ara re-
sultés que per ser consellera de Sanitat s’hagués de ser metge. La
gent d’Esquerra estem orgullosos que la responsabilitat de lluitar
contra la pandèmia la tinguin els consellers Bargalló i Vergés. Ells
no prenen decisions que ens afecten i molt sense saber-ne, sinó
que demanen consell als experts, fan les valoracions oportunes i,
entre tots, decideixen el que és millor (o menys dolent) per a la gent. 
Admiració i Respecte, doncs, pels càrrecs electes que en temps molt
difícils han de prendre i prenen decisions. I això val tant pels regidors
i regidores de l’Ajuntament amb l’alcalde al capdavant, com per a
polítics electes de qualsevol altre nivell que, dintre de la seva res-
ponsabilitat, lluiten a primera línia per acabar amb aquests virus que
tant ens ha fet canviar les nostres vides.

Sembla que fos ahir quan la pandèmia del COVID-19 va obligar el
consistori, de la mateixa manera que a la resta del nostre país, a
cessar les activitats quotidianes del dia a dia i tancar instal·lacions
tals com escola, la llar d’infants, el casal de la gent gran... i també les
activitats esportives entre d’altres.

Actualment, i des de mitjans del passat mes de setembre, aquestes
activitats s’han anat reprenent en major o menor mesura: el dia 14
de setembre va començar un nou curs escolar, aquesta vegada amb
unes característiques especials, però amb les que sembla que hem
acabat per acostumar-nos. Des de mascaretes, distància, higiene
de mans, grups reduïts, entrades i sortides escalonades i sobretot
un treball de detecció precoç de la malaltia, hem adaptat el nostre
dia a dia per poder tornar a la normalitat, o més ben dit, a la nova
normalitat. 

A poc a poc, s’han anat reprenent els entrenaments de les entitats
esportives del nostre municipi, tant dins el pavelló com a l’exterior.
Complint amb les mesures de seguretat i higiene, controlant la tem-
peratura dels jugadors o participants i seguint al peu de la lletra la
normativa vigent que ens fan arribar les autoritats de la Generalitat,
la pràctica esportiva pot ésser una activitat saludable i de poc risc

Des del grup de Junts per Catalunya, celebrem que s’hagi reprès
l’activitat, i celebrem també que l’equip de govern estigui en contacte
freqüent amb les entitats per assegurar que es compleixin les nor-
mes establertes. Estem contents també que s’hagi augmentat la fre-
qüència de la neteja de les instal·lacions esportives, i esperem que
els equipaments que encara no estan a ple funcionament, tals com
les dutxes del pavelló, puguin estar operatives com abans millor per
tal de normalitzar altra vegada la pràctica esportiva, ja que conside-
rem que l’esport i més l’esport d’equip, és una activitat saludable i
molt valuosa.

Com també esperem que es pugui tornar a obrir ben viat el Casal
de la Gent Gran, perquè l’activitat social que s’hi porta a terme ajudi
aquest col·lectiu de persones a no sentir-se tan soles i tinguin un
motiu per sortir de casa i tornar a relacionar-se.

Malgrat que s’està veient que serà un any de vaivens en la corba
de contagis i que caldrà estar alerta amb les indicacions de les au-
toritats sanitàries per tal de poder frenar aquesta pandèmia que  tras-
balsa tots els àmbits de la nostra vida.

ENS CAL SER RESPONSA-
BLES PER TENIR UNA NOVA
NOVA NORMALITAT
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Festa Major de Fontcoberta 2020

Una de les sessions de teatreAssistents al concert de Millenium

Aquest ha estat un any molt especial. Aquesta pandèmia ens
ha obligat a tots a reinventar-nos i dotar-nos d’unes grans
dosis de paciència i, per què no dir-ho, d’imaginació. 

A primers de juny l’Ajuntament va reunir la Comissió de Festes, el
Traster Teatre i els joves de Laclika, les principals entitats que mouen
la Festa Major, per copsar els seus punts de vista de cara als actes
que s’hi organitzen cada any i, també, els que es duen a terme du-
rant tot l’estiu. La intenció era posar damunt la taula totes les inicia-
tives per avaluar-ne els riscos  i, al mateix temps, exposar-los quins
eren els criteris de l’Ajuntament sobre aquests temes.

El criteri de l’Ajuntament era actuar amb la màxima normalitat pos-
sible i això requeriria, ineludiblement, modificar les pautes de funcio-
nament i suprimir o modificar alguns actes. Després de debatre-ho
una bona estona, es va arribar a l’acord de suprimir tots aquells actes
que suposessin un contacte explícit entre els seus participants. Així
es va optar per suprimir el sopar popular, el ball de final de festa, els
jocs de cucanya i la batalla d’escuma entre els més joves. Es van
mantenir tots els actes on es podien aplicar mesures preventives i
es pogués mantenir la distància de seguretat entre els assistents. I
així es va fer amb el pregó, tot i que es va haver de canviar d’escenari
doncs es va fer al pavelló perquè té unes dimensions grans i, així,
ho podíem garantir. Igualment es va fer amb el cinema a fresca i el
teatre, que es va fer en dues sessions, en dos dies consecutius. El
ball de final de festa es va substituir per un concert de música cata-
lana i de clàssics musicals de tots els temps. Tots aquests actes es
varen fer a l’aire lliure, davant del pavelló, un espai obert que oferia
moltes garanties de seguretat.

El resultat va ser una Festa Major diferent però que va complir amb
escreix la seva funció. Des de l’Ajuntament volem agrair totes aquelles
persones i entitats que l’han fet possible. Esperem que l’any vinent la
puguem celebrar en la més absoluta normalitat. Moltes gràcies. El concert de final de festa del grup Millenium

Evann Duet 

L’actuació d’Evann Duet
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Bona tarda. Primer de tot vull agrair a l’alcade de Fontcoberta, Joan
Estarriola, i a tots els regidors i regidores que m’hagin proposat ser
la pregonera de la festa major d’aquest any.

PRESENTACIÓ
Em dic Teresa Llàcer i Ubach i vaig néixer a Barcelona el 9 de juliol
de 1933. Els meus primers passos en el món laboral varen ser com
a dependenta, en una botiga a prop de casa, fins que vaig començar
a treballar com a administrativa.

I us preguntareu com una noia de Barcelona va a arribar a Fontco-
berta...

Potser va ser qüestió d’atzar o potser ja tenia el destí marcat. El que
sí que hi va contribuir fou que venia a estiuejar cada any a Banyoles,
en una casa del carrer d’Abaix que era de la germana de la meva
àvia i veïna d’en Quim Congost (en Quim de la brigada, com era co-
negut per tothom). Aleshores corrien els anys seixanta i venia a Ba-
nyoles quan tenia vacances de la feina. Sempre m’acompanyava la
Montse, la meva germana petita, amb qui em porto dinou anys, i
que, com abans, avui també m’acompanya en aquest dia tan espe-
cial.

Va ser en aquells temps que vaig conèixer en Quimet, però van
haver de passar uns tres o quatre anys fins que vam decidir comen-
çar la nostra etapa com a parella. El pare d’en Quimet volia que ens
compréssim la casa del carrer d’Abaix, a Banyoles, on vivien de ma-
sovers, però els propietaris no li van voler vendre. L’avi Quim, però,
coneixia en Paulino Riera, que aleshores estava promocionant una
nova urbanització a Melianta, al municipi de Fontcoberta, i li va pre-
guntar si tindria algun terreny per fer una casa “per a aquell bordegàs
de casa” (com l’anomenava ell), perquè es volia casar però a causa
de la seva invalidesa, necessitava una casa de planta baixa. En Pau-
lino els va informar que en Mir estava construint una casa d’aquestes
característiques a Melianta. Li va ensenyar, li va agradar i la varen
comprar. I així va ser com l’any 1970 en Quimet i jo ens vàrem casar
a Fontcoberta i vàrem venir a viure a Melianta.

En aquells anys hi havia poques cases construïdes: la de l’Enric
Soler i la Rosita de Canet; en Jaume Sala, comerciant amb pells; i
la casa de can Pujol (família Capellera), que vivia al mateix carrer
nostre. Ja n’hi havia d’altres de començades, com era la de la família
Riera, de la qual en podíem veure el teulat des de casa. Fixeu-vos
si n’hi havia poques de cases construïdes que des de casa podia
veure també l’entrada sud de Melianta i quan s’acostava l’hora de
dinar, vigilava que el cotxe d’en Quimet passés pel revolt per comen-
çar a obrir el portal. Es pot dir que llavors ens veiem tots els veïns
encara que vivíssim en carrers diferents.

Quan ens vàrem instal·lar, al carrer encara no havia llum pública i
anàvem a llençar les escombraries en un carro que hi havia a la
casa vella de Melianta. Com ha canviat tot en aquests cinquanta
anys!

Pregó de la Festa Major de Fontcoberta 2020

PREGONERA: TERESA LLÀCER UBACH
Diumenge 26 de juliol, al pavelló municipal

INTRODUCCIÓ A LA VIDA SOCIAL FONTCOBERTINA
El mossèn del poble era Agustí Piferrer, que ensenyava a cantar un
grup de noies que formaven la coral que cantava els diumenges du-
rant la missa, entre les quals hi havia dues nenes petites, Maria
Puigdemont i Rosa Maria Peraferrer, que començaven a cantar, i la
Pilar Capellera, que tocava l’harmònium, però sobretot la Pilar Ale-
many, que també cantava a la coral i s’ocupava de netejar i arreglar
l’església cada setmana juntament amb la majordona, la Sra. Mar-
garita, que tenia cura del preciós jardí del voltant de l’església. 

Melianta anava creixent amb les cases que s’anaven construint les
parelles joves, que tindrien fills al cap de ben poc. Mossèn Agustí va
tenir clar que calia tenir un espai on poder celebrar la missa domini-
cal. Els primers a cedir un local per celebrar-la van ser els propietaris
de can Valls. Més tard la missa va passar a celebrar-se darrere l’ac-
tual fleca i casa de la família Grabulosa, en un local propietat de la
família Branyas de Banyoles que van condicionar.

Quan mossèn Agustí Piferrer va marxar a L’Estartit, va deixar en he-
rència el projecte de construcció d’un local de culte. Així que el seu
successor, mossèn Josep Riera (al cel sia), en va agafar el relleu i
va cercar entre la gent de Melianta un grup de matrimonis que l’aju-
dessin a tirar-lo endavant. El dia de Corpus de l’any 1982 es creava
la junta, formada per Narcís Comas i Teresa Trayter, Joan-Antoni de
la Fuente i Adela Ejarque, Joan Prat i Joaquima Teixidor, Joaquim
Planas i Joaquima Esteba i Joaquim Congost i jo mateixa. I l’11 de
juny de 1983 el bisbe Jaume Camprodon i Rovira beneïa l’església
de Melianta. L’alcalde d’aleshores era Lluís Ferrando i des de l’Ajun-
tament varen col·laborar en tot allò que va ser necessari per portar
a terme les obres.

En aquells moments, com que no hi havia marcats encara els car-
rers, l’església semblava un bolet enmig dels camps, però ja es va
decidir orientar la porta mirant cap a les cases de la urbanització.
Haurien de passar uns anys perquè s’anessin configurant tots els
serveis i l’església quedés integrada en el poble. 

El públic assistent al pregó, convenientment separat i amb mascareta a causa de la

pandèmia de la COVID-19
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CASAL D’ESTIU
Aquell mateix any es va començar el casal d’estiu, dirigit per Mossèn
Josep Riera i dues monitores. Em varen demanar si volia ensenyar
a fer ganxet a les nenes, i com que m’agradava molt, no vaig dubtar
gens a acceptar-ho. 

El setembre del 1983 vam començar amb la catequesi dels nens i
nenes que volien fer la primera comunió. Mossèn Josep Riera, la
Caterina (majordona de Mossèn Riera) i jo mateixa, érem els cate-
quistes. Més endavant ens acompanyarien Fina Teixidó, Lluís Bar-
jau, Carme Roura...

L’any 1984, Mossèn Riera, com a director, en Quimet i jo mateixa
vam posar-nos a liderar el casal. Vam aconseguir taules i cadires
gràcies a la cessió que ens va fer l’escola i també les que en van
donar les monges de la Providència. Els dilluns, tancàvem l’altar i
l’església es convertia en un espai per fer activitats per a la mainada.
I quan arribava el divendres, apilàvem les taules i les cadires en un
racó de l’església i recol·locàvem les cadires que s’havien comprat
per celebrar la missa. Un cop acabada la missa, els mateixos assis-
tents ajudaven a treure les cadires blanques i es tornaven a posar
les taules i cadires; així es deixava tot a punt pel casal.

Les activitats que s’hi feien eren molt diverses: dibuix i pintura,
manualitats, labors, teatre, cant, dansa popular impartida per Xicu
Pardàs (que llavors formava part de l’Esbart Fontcoberta), un cur-
set de sardanes impartit per membres de les Colles Sardanistes
de Banyoles, classes de cuina per als més grans..., entre d’al-
tres.

També celebràvem la festa de Sant Cristòfol. S’enramaven les bici-
cletes i ens passejàvem pels carrers de Melianta. Al final es prepa-
rava una bona xocolatada amb melindros i pa per berenar, feta per
Rosita Roca, “de la Central” com la coneixia tothom.

Per Sant Jordi, fèiem exposició de llibres i convidàvem una persona
a fer un pregó. I durant anys, Mossèn Riera anava a demanar a les
administracions que li lliuressin llibres de tot tipus per poder crear
una petita biblioteca al local que es construiria, uns anys més tard,
darrere l’església de Melianta.

També organitzàvem excursions obertes a totes les famílies del
poble. Vam anar a Sant Martí del Canigó, Cuixà, Vilafranca del
Conflent, a Fontcouverte de França, Andorra, Montserrat, Núria,
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al santuari de Queralt, al Far, a Lourdes d’Arenys de Munt... i fins
i tot a visitar la fàbrica de galetes de Camprodon, on quan aca-
bàvem la visita ens obsequiaven amb un petit tastet ben dolç.

Un o dos cops durant el casal es projectaven pel·lícules de dibuixos
animats i es passaven unes diapositives de Rodríguez de la Fuente,
ja que en Quimet en tenia tota la col·lecció. Mossèn Josep Riera en
traduïa els textos, que eren en castellà, i els més grans del casal el
gravaven, i en Quimet feia de discjòquei i anava passant la gravació
amb les diapositives.

Fins i tot es va organitzar un grup de teatre, dirigit per Fina Teixidó.
L’Ajuntament de Banyoles ens deixava un cadafal, que els pares
s’encarregaven d’instal·lar davant l’altar de l’església per represen-
tar-hi les obres treballades. Cada actor s’havia d’espavilar de trobar
el vestuari adequat, que la Fina s’ocupava de supervisar. Els deco-
rats eren dirigits per en Quimet i pintats pels mateixos actors sobre
paper d’embalatge.

I cap a finals de l’estiu es preparaven les colònies, que els primers
anys consistien com a molt a passar una o dues nits a la rectoria de
Fontcoberta. Però recordo en especial la vegada que vam anar amb
els grans de colònies als Arcs de Santa Pau, on ens van acompa-
nyar Fina Teixidó i Ernest Boronat per ajudar-nos, i ho recordo per-
què va coincidir amb el moment en què es votava si es volia
l’Ajuntament a Melianta o es mantenia a Fontcoberta. Al final vàrem
saber que el resultat de les votacions era que l’ajuntament roman-
gués a la plaça Major de Fontcoberta.

L’últim any que es va fer el casal d’estiu i les colònies, vàrem anar a
Vilert. Era la tardor de l’any 1989 i teníem com a mossèn Josep Maria
Barcons, ja que aquell any van destinar mossèn Riera a una nova
parròquia. 

Per celebrar la fi de casal, es preparava una gran exposició amb
totes les manualitats que s’havien fet durant els dos mesos d’estiu i
es repartien obsequis entre tota la mainada que hi havia participat.
Mossèn Riera era el que s’ocupava de demanar aquests obsequis
i alguna altra ajuda com begudes, gelats, galetes... als comerços i
fàbriques de Banyoles. 

Tots els nens i nenes que participaven al Casal eren de Fontcoberta,
excepte dues nenes d’Esponellà, una nena d’Usall, un nen i una
nena de Centenys i un nen i una nena de Banyoles.

L’alcalde Joan Estarriola lliura un regal-record a Teresa LlàcerUn moment del pregó 



ENTITATS I FESTES

12 EL BUTLLETÍ  54

CASAL D’HIVERN
El casal d’estiu s’acabava a finals d’agost, però les activitats no s’a-
cabaven. A partir de l’octubre es programaven activitats els dissabtes
al matí, encara que en format més petit, per exemple: el dibuix i pin-
tura que feia en Quimet o el concurs de pessebres, que aquest
Nadal passat hem celebrat ja la 36è edició. El concurs el va comen-
çar en Quimet, també, però a partir del 18è concurs, Dolors Bustins
es va afegir a l’organització, i actualment el portem entre Natàlia Cos-
tabella, la Dolors i jo mateixa. Aquest any també s’hi ha afegit Isabel
de Palau.

D’aquest concurs voldria destacar la implicació per part de tots els
equips de govern dels ajuntaments que s’han anat succeint al llarg
d’aquests anys, i que mai han deixat de col·laborar en l’aportació
dels premis per als concursants. S’ha de dir que fer un pessebre nou
cada any costa molt, malgrat que sempre sigui el mateix tema, per
això valorem tant des del pessebre més tradicional fet amb les figu-
res clàssiques de tota la vida, amb molsa, terra i tots els comple-
ments que s’hi posen... com el pessebre més original, modern i
artístic que es pugui fer utilitzant qualsevol tècnica. És una meravella
poder gaudir cada any d’aquests pessebres fets pels participants,
siguin nens o nenes, o adults. També voldria donar les gràcies a
totes les persones que d’una manera desinteressada acudeixen a
la nostra demanda de fer de jurat. Una tasca que no sempre és fàcil.
Cal esmentar, a més, que a  can Jan, al pis superior, es conserven
maquetes dels edificis més significatius i emblemàtics del poble, fetes
principalment per Josep Prat i, en més petit format, per Quimet Con-
gost i Joan Fajula. 

I després de Nadal, tocava organitzar la Pasqua. Moment en què
es cantaven les caramelles. Marina Corbillo va agafar la batuta del
cant i amb un grup de nens i nenes va començar a assajar. El local
d’assaig era el petit quartet on ara hi ha els lavabos. Assajaven durant
dies i quan arribava la Pasqua anaven a cantar a l’església de Font-
coberta i a la de Melianta i feien un tomb pels carrers de Melianta i
amb el que els donava la gent, preparaven un berenar per a tots, i
si no n’hi havia prou, es comprava el que faltava.

Però el que més agraïa la mainada era que quan passaven per Ca
l’Àngel, la Pilar i l’Àngel els preparaven un refresc. Tot estaven la mar
de contents. I des del casal els agraíem el present.

Algun any la jove coral havia anat a cantar a Esponellà, a la missa
de la Candelera i després oferien un petit concert. El vestit que lluïen
era confeccionat per Rosita Roca, que també havia fet els vestits
dels nens i nenes del casal que feien de figurants quan es va iniciar
el Pessebre Vivent.

Les mares del poble també varen confeccionar els vestits del can-
taires que participaven a les caramelles i a la dansa i la Marina els
va ensenyar a fer ganxet per poder fer  les mitenes i la gandalla que
lluïen les nenes.

Fina Teixidó anava preparant la mainada per fer teatre: els pastorets
per Nadal i unes representacions específiques per Setmana Santa. 

Moltes de les activitats es feien a l’església, però en el moment de la
construcció, no es va tenir en compte fer uns lavabos i el problema
venia quan la mainada tenia necessitats fisiològiques, aleshores tot-
hom havia d’anar corrent a casa seva... val a dir que no s’hi queda-
ven, sinó que un cop resolta la necessitat, tornaven cap al casal altre
cop. Però veient que era molt important disposar de serveis a l’es-
glésia, i gràcies a l’empenta de Fina Teixidó i Ernest Boronat, es va
decidir organitzar una quina al local de la piscina per recaptar fons.
a parròquia va demanar organitzar-la i amb els diners que es van
recollir, es van poder construir els lavabos, ja que els ingressos de
l’església només venien del que es cobrava als nenes i nenes per
assistir al casal d’estiu durant el juliol i l’agost, i amb aquests diners
es pagaven només les monitores i les despeses pròpies del casal.
A més, només es cobrava el casal d’estiu; les activitats de la resta
de l’any, eren gratuïtes i a càrrec de voluntariat.

CONCLUSIÓ I AGRAÏMENTS
Varen ser anys molt intensos en els quals vam travar gran amistat
amb els qui ho organitzàvem. Ens agradava fer la feina amb la mà-
xima discreció però amb tota l’energia que requeria la mainada que
participava del casal, la catequesi, els cants, el teatre, les manualitats,
la dansa... Van ser anys molt especials i en tinc molt bons records. 

En aquests moments sóc membre del Consell Parroquial, en l’apar-
tat d’administració. El Consell Parroquial el presideix mossèn Jordi
Font Plana, que és el rector de la nostra parròquia. També vaig a
cosir al Casal de la Gent Gran. La Marina Corbillo m’ho va proposar

Mercè Juanola, regidora; Engràcia Pont, lectora d’una part del pregó; Dolors Bustins, regidora; Teresa Llàcer, pregonera;

Montse Llàcer, germana de la Teresa; Sandra Riera, lectora d’una part del pregó i Joan Estarriola
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i no m’ho vaig pensar gaire, perquè m’agrada cosir i fer manualitats.
I també assisteixo en l’activitat de “Memòria”. I em fa il·lusió poder
dir que tinc tres teules amb el meu nom i el d’en Quimet posades al
teulat de la Mare de Déu de la Font.

El temps ha passat, i ara aquells nens, nenes, nois i noies que varen
passar pel casal s’han fet grans. Alguns s’han convertit en pares i
mares, altres han marxat de Fontcoberta i d’altres s’han quedat a
viure-hi. I em fa plenament feliç pensar que no ho vàrem fer del tot
malament durant aquells sis anys que va durar el casal i tot el temps
que vàrem anar fent activitats amb la mainada del poble. Plenament
feliç perquè tant en Quimet com jo mateixa, i totes les persones que
hi varen col·laborar, vam contribuir una miqueta a formar-los com a
persones. I dono especialment les gràcies als pares i mares, avis i
àvies, per haver-nos donat suport i haver estat el puntal perquè tot
anés com una seda.

Ara ja fa uns cinquanta anys que visc aquí, i la Melianta d’ara, no és
la Melianta d’abans. He vist com tot ha anat canviant i el que era una
petita urbanització, s’ha acabat convertint en un gran veïnat. Temps

enrere ens coneixíem tots. Ara és més complicat perquè a part que
Melianta ha crescut molt, la gent que hi viu tampoc es relaciona tan
freqüentment en els mateixos ambients, però vull dir que l’amistat
amb les dues noies que avui llegeixen el pregó, Maria Engràcia Pont
i Sandra Riera, i l’amistat amb Dolors Bustins, que m’ha ajudat a es-
criure’l, ve d’aquells anys, intensos i feliços, en què jo i en Quimet
ens vam sentir participar del casal i del poble. 

M’agradaria acabar aquest pregó-recordatori del meu pas per la vida
social de Fontcoberta tot animant-vos que participeu dels actes que
s’han preparat per la festa major i que gaudiu de la companyia dels
vostres estimats, malgrat aquesta pandèmia que ens ha trasbalsat
la vida.

I com a nota final, convidar-vos a visitar l’exposició que s’ha preparat
amb fotografies que són testimoni de les activitats que es van fer du-
rant aquells anys del casal. Dir-vos, també, que jo n’era la fotògrafa
i ja em disculpo per la qualitat de les fotografies. 

BONA FESTA MAJOR!!

Vè Concurs de fotografia de Fontcoberta

Aquest estiu s’ha fet la cinquena edició del concurs de
fotografia de la Festa Major de Fontcoberta. Enguany
hem tingut una primavera amb molta activitat meteo-

rològica, és per això que la temàtica proposada fou: “Fenò-
mens meteorològics a Fontcoberta i Vilavenut”. Aquesta
edició hi ha hagut 14 participants, 12 de Fontcoberta. I un
total de 34 fotografies. El jurat ha estat format per Lluís Pou,
Ernest Costa i Jaume Vilalta. 

S’han seleccionat 13 fotografies finalistes que estaran expo-
sades durant tot l’any a la Sala Gran de Can Jan. Els premis
han estat:
2n premi Local: 50€ Jordi Sala Torrent, Nit de matí
1r Premi local: 150€ Natàlia Costabella Font, Fontcoberta
amb neu 
2n premi absolut: 100€ Josep Visa Boix, Després de la tem-
pesta
1r Premi absolut: 200€ Toti Martín Castany, Llamp al pla de
Martís

Aquest premis es van lliurar en finalitzar el Pregó de la Festa
Major de Fontcoberta. Tot seguit, l’actuació d’Evann duet va
cloure l’acte.

Natàlia Costabella recollint el premi

Nit de matí Fontcoberta amb neu 

Els guanyadors, o representants, amb Mercè Juanola, regidora
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Nits sota la Lloca i més

Un cop acabada la Lloca, nosaltres ja ens pensàvem que teníem
vacances. Però una setmana abans de la Festa Major de Fontco-
berta ens van dir si podíem portar el bar d’aquesta. Quatre dies se-
guits! Al final va anar molt bé, malgrat la poca quantitat de gent si ho
comparem amb els altres anys.

Encara ens queda una activitat pendent pel dia de la Marató (que
no sabem si podrem fer): l’Escape Room, que l’any passat va triom-
far amb tots els horaris plens! Tots els diners que es recaptin amb
aquesta activitat aniran destinats al 100% a la Marató. Si voleu saber
totes les novetats de tot el que fem i les activitats que organitzem,
ens podeu seguir al nostre compte d’Instagram @laaclika. Us es-
perem a la pròxima activitat!

Laclika 

El juliol d’aquest 2020 ha sigut molt mogut pels integrants de
Laclika, ja que no vam parar en tot el mes!

Primer va venir la Lloca, un petit festival de música i altres actuacions
com mags i humoristes, que normalment són dos divendres. Però
aquest any, amb totes les limitacions culturals que el coronavirus ha
provocat, vam decidir fer quatre divendres de juliol per potenciar la
cultura.

Els dies van ser el 3, el 10, el 17 i el 24 de juliol. El primer dia hi havia
el grup de ball Passengers de l’escola dANS de Banyoles i el grup
Dolphins Class.El segon dia vam poder gaudir de la màgia d’en Sa-
nyes i vam petar la xerrada amb la Tereseta. El tercer dia el vam
anomenar com La Lloca Acústica, perquè hi va tocar la Jordina Mir
i en Martí Múrcia, i tot seguit el grup de Multiple Choice.

L’últim dia de la Lloca va ser més complicat. A causa de la pluja, vam
haver de traslladar el festival al pavelló de Fontcoberta, on hi van ac-
tuar els Udols de Llop, el Mag Oriol i, per acabar i fer un tancament
de festival, a la Lloca Jove vam poder gaudir del grup Campikipu-
gui.

Van ser quatre setmanes molt intenses per a tots nosaltres, però
creiem que tot va funcionar super bé, tant internament dins de La-
clika, com el festival en general, deixant a part els típics problemes
que sempre es troben.

Després de la tempesta Llamp al pla de Martís
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Homenatge a la vellesa

Aquest 1 de maig no ens va ser possible celebrar la
Festa de la Vellesa perquè, a causa de la pandèmia
que estem vivint, ens trobàvem en estat d’alarma i

confinats a casa. Semblava que amb les temperatures d’es-
tiu la situació seria més favorable. Això ens va fer pensar que
cap al setembre potser la podríem celebrar però, malaura-
dament, no va ser així. Amb l’augment dels casos de nous
contagis i les mesures de seguretat que havien dictat les au-
toritats sanitàries, ens vam veure obligats a anul·lar-la.

Des de l’Ajuntament vam pensar una manera diferent de
retre homenatge als avis i àvies del nostre municipi. Un pa-
raigües portat a domicili a cada un dels nostres jubilats i, a
més, un ram de flors per als quatre homenatjats especials.
Primer vam visitar Flora Colls Vila, la senyora jubilada més
gran. Després ens va rebre el senyor més gran, en Pedro-
Anton Martín Gómez. Tot seguit vam anar a veure el senyor
jubilat més jove, en Pere Vergés Ferrer i, finalment, la se- Flora Colls Pedro-Anton Martín

nyora jubilada més jove, la Maria Pilar Planellas Sau. Tots
ells ens van rebre amb sorpresa i il·lusió i es van mostrar
molt agraïts per la nostra visita. 

D’esquerra a dreta Joan Estarriola, Pilar Planellas, l’homenatjada,

Dolors Bustins i Íngrid Roura

D’esquerra a dreta les regidores Dolors Bustins i Íngrid Roura, Pere

Vergés, l’homenatjat, i Joan Estarriola

Dia del llibre i la rosa

El 23 d’abril no es va poder celebrar Sant Jordi a causa
del confinament que es va establir per evitar contagis per
COVID 19. El govern de la Generalitat va decidir ajornar

la celebració del dia del llibre i la rosa al 23 de juliol.

Es va celebrar un acte a la terrassa de la piscina de Melianta on
es van convidar els escriptors que han nascut o viuen al municipi
de Fontcoberta a fer una lectura d’algun fragment de text escrit
per ells. Cada lectura era introduïda per una peça musical, in-
terpretada amb el saxòfon per en Toni Ribó, d’una temàtica re-
lacionada amb el text.

En un municipi de poc menys de 1.500 habitants hi vam trobar
11 escriptors arrelats d’una forma o altra, un alt índex de creati-
vitat literària per càpita.

La regidora de cultura, Mercè Juanola, va fer una presentació
de l’acte i en va explicar el funcionament. Toni Ribó amb la peça
“Oh mio babbino caro” va introduir la lectura d’uns fragments del

llibre “On em portin els ametllers” de la Bàrbara Julbe, basat en
l’experiència personal de la pèrdua d’un fill. Va ser un comença-
ment amb alta càrrega emotiva.

“Careless whisper”, interpretada amb el saxo, ens donà pas a
Xavier Crehuet, que ens va llegir i comentar fragments del llibre
“30 anys d’eleccions democràtiques al Pla de l’Estany” que ar-
renca a les primeres eleccions que es van fer als anys 80.
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“La mer” va ser la música escollida per presentar a Salvador
Oliva que ens va amenitzar amb la seva passió per la poesia i
ens va llegir, entre altres, “Elegia a l’estany”.

En Jordi Xena ens va parlar del conte inspirat en una experiència
viscuda amb la seva neta: “Un riu al llit de l’avi”, a ritme de música
de conte: “Beauty and the beast”.

En Toni va escollir “Laura” per introduir el fragment que ens va
llegir la M. Àngels Juanmiquel; “Camí per als sentits”, la descrip-
ció d’una passejada gaudint del nostre paisatge.

En Jaume Colomer va escollir un fragment del seu llibre “La par-
ròquia de Fontcoberta”, concretament el que explica els diferents
repics de les campanes i el seu significat. “Memory” fou la mú-
sica que va acompanyar-lo. 

La cançó “Neverend” va servir de presentació per la lectura del
poema “El professor” de Lluís Barjau, on exposa la passió que
sentia per la seva feina de mestre. Aquest va ser el darrer acte
públic que va fer en Lluís ja que, malauradament, va traspassar
a principis de setembre.

En Pere Llorens ens va proposar la lectura del seu article “El pai-
satge del nostre municipi”, que fou llegit per la Dolors Salvador,
acompanyada musicalment amb “Days of wine and roses”.

La Carme Ferrando ens va llegir un fragment de la seva novel·la
“Visites a Bibury”, que acabava de presentar a Banyoles mo-
ments abans de l’acte, i ella mateixa va escollir la peça musical
“Space oddity” com a introducció.

L’Ernest Costa ens va sorprende amb l’article “Canigó viscut” es-
crit arrel d’una visita que feu al monestir de Sant Martí del Canigó
on hi viu una comunitat religiosa femenina. “Boulevard of broken
dreams” va ser l’acompanyament que va proposar el saxofo-
nista.

Finalment, Jaume Fàbrega ens va proposar un text del llibre
“Menjant amb amics i coneguts” on explica com va tenir ocasió
de fer provar el pa amb tomàquet a la Madonna en una visita a

Hollywood. Va llegir el fragment la Renée Thunnissen i la música
va ser la banda sonora de la pel·lícula “Cinema paradiso”, amb
l’objectiu d’homenatjar Ennio Morricone, que feia pocs dies havia
mort.

La regidora va cloure l’acte, on van assistir unes 40 persones,
que es podria descriure com un maridatge de música i literatura.

Al llarg de tota la jornada hi va haver una paradeta de llibres i
plantes organitzada pels alumnes de 6è de l’Escola Alzina Re-
clamadora.

Jaume FàbregaPere LlorensErnest CostsaJaume  ColomerXavier Crehuet

Bàrbara Julbe Salvador Oliva M. Àngels Juanmiquel Lluís Barjau Jordi XenaCarme Ferrando
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La Diada

Enguany, la Diada també va ser diferent. La prohibició
de fer concentracions de gent va marcar aquesta ce-
lebració que ens tenia acostumats a grans mobilitza-

cions.

A Fontcoberta els actes es varen centrar a la tarda. A partir
de les set, es va programar una actuació de l’Esbart Dansaire
Fontcoberta que ens var oferir una actuació que barrejava
danses molt consolidades a la formació amb noves incorpo-
racions molt més innovadores. L’actuació, que inicialment es-
tava prevista a l’aire lliure, finalment es va celebrar al pavelló,
donat que hi havia previsions de mal temps. En el pavelló es
varen poder muntar tots els dispositius de prevenció que re-
comanaven les autoritats sanitàries i es varen poder col·locar
les cadires respectant la distància de seguretat exigida.

Tot seguit i després de llegir el manifest de l’AMI (Associació
de Municipis per la Independència) es va cantar els Sega-
dors per donar pas a la xerrada de l’escriptor Matthew Tree.
Aquest escriptor anglès afincat a Banyoles, és un gran de-
fensor del dret a decidir de Catalunya. Amb la seva capacitat
de comunicació, ens va donar una interessantíssima visió de
com ha evolucionat, en els darrers anys, el coneixement i la
internacionalització del conflicte de Catalunya amb l’estat es-
panyol, sobretot en el mon anglosaxó. Una xerrada que va
ser seguida per prop d’un centenar de persones.

Finalment la Diada va acabar amb un sopar groc, un sopar
per recollir fons per ajudar als represaliats de l’1 O i les seves

famílies. La quantitat recollida va fregar els 600€ que es
varen ingressar a la caixa de solidaritat. Moltes gràcies a tots
els que hi vàreu participar. En definitiva, una Diada que, mal-
grat totes les dificultats, va sortir rodona i ens va deixar un
molt bon regust.

Un moment de la xerrada de Matthew Tree

Un moment del sopar

El llac més gran del Pirineu català

Encara que estigueu expectants per saber el nom d'aquest
llac, en realitat aquest títol és només l’excusa per parlar-vos
dels llacs del Pirineu i del seu origen. Un fisiògraf suís, Nuss-

baum, (del qual Lluís Solé Sabarís -eminent geògraf català- en diu
meravelles) en va comptabilitzar 1.070. D'aquests, 466 són al ves-
sant meridional i 355 corresponen a Catalunya. També ens diu que
la gran majoria se situen al voltant dels 2.000 metres i que solen ser
de petites dimensions. Quant a la seva tipologia, afirma que en el
90% dels casos són d'origen glaciar i es troben excavats en depres-
sions rocoses. A vegades els replans que formen aquestes depres-
sions donen origen a una sèrie d'estanys esglaonats, tan comuns al
nostre Pirineu, com ara els circs de Pessons, Saboredo o Colomers.
Fent un petit esforç, ens hem d'imaginar les antigues morrenes de
glaç pertanyents a glaciacions anteriors que es van anar fonent, dei-
xant un caos de roques tant a l'interior dels llacs com als seus vol-
tants. Vet aquí la grandiositat de la natura.

I això és el que ens trobem si ens acostem al Pirineu per anar a
veure’ls. Potser primer, quan som petits, descobrim els llacs més
propers -acompanyats dels nostres pares-, més tard quan som
més grans els passem de llarg intentant arribar als cims més alts i
al cap d'uns anys -amb molta més experiència però amb menys
vitalitat- els tornem a veure per reviure les experiències anteriors.
Llavors però, ho fem gaudint del recés d'un refugi, contemplant la

seva blavor o restant meravellats amb aquella flor que abans ens
passava per alt...

I ara sí, parlem del llac més gran de tots (o n’hauríem de dir es-
tany?). Es troba a 2.236 m d'altitud, a la capçalera de la vall de Car-
dós (Pallars Sobirà) i és el de Certascan. Té una llargària de 1.200
m i una profunditat d'uns 100 m. El seu desguàs dona lloc al riu ho-
mònim,  que mor al riu de Lladorre. Però no us podem enganyar: en
un extrem del llac, una petita paret -com a molts altres llacs del Piri-

Al fons, el llac de Certascan
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neu- serveix per a l'aprofitament hidroelèctric de la central de Tavas-
can a través d'un canal subterrani  que hi  condueix l'aigua.

Aquest bell indret d’alta muntanya, força fàcil d'arribar-hi, s'ha pogut
conservar com una de les zones més tranquil·les i menys massifi-
cades del Pirineu. El poble més proper és Tavascan i des d'allà co-
mença la pista que porta a Certascan. Podem fer els primers 6 km
en cotxe (una mica alt) però un cop arribem a la presa de Montalto
haurem de seguir a peu. Tanmateix, si ens volem estalviar molta es-
tona de pista, tenim una alternativa: agafar un dels taxis-jeep que es
lloguen a Lladorre. Amb ell, ens podrem situar sota mateix del refugi
de Certascan (2.240 m) -situat vora el llac-, o bé anar fins al  llac Clo-
sell (2.090 m), situat a una hora i mitja a peu de l'anterior. No cal dir
que la millor opció és que ens deixin a un lloc i ens vinguin a recollir
a l'altre, ja que d'aquesta manera gaudirem d'un camí superb que
ens farà descobrir un altre bonic llac, el Naorte (2.155 m) i ens per-
metrà contemplar la impressionant paret de la Pica d'Estats
(3.143m), sostre de Catalunya.

El magnetisme de l'estany de Certascan, amb les seves grans di-
mensions i el contorn blanquinós de la riba més llunyana, ens con-
vida a asseure'ns arran d'aigua, posar-hi els peus a dins i gaudir del
silenci que envaeix l'entorn. I si ens cal, podrem gaudir també dels
servis del refugi,  el qual forma part d’una de les etapes de La Porta
del Cel, una travessa circular que recorre l’Alt Pirineu, unint 4 refugis
i els cims més alts del Pirineu.

Donant per entès que la majoria volem viure la muntanya d'una
forma més tranquil·la -però sense renunciar a alguna fita de renom-
hi ha, per als més muntanyencs, la possibilitat de fer els cims del vol-
tant, que freguen els 3.000 metres, el més conegut del quals és el
pic de Certascan (2.853 m). Des del seu cim gaudirem, no cal dir-
ho, d'una vista privilegiada. I si tinguéssim ulls d’àguila veuríem, des
d’allà, tant els rostres cansats dels qui han assolit la Pica, com els
que resten tranquils al costat de la blavor del llac més gran del nostre
Pirineu.

El Triops Marxaire

Baixant cap al llac Naorte

Un autor de casa al club de lectura de Fontcoberta

fan Zweig, Marianne Fredriksson, Per Petterson, Junichirō Tanizaki,
Paul Auster, Amélie Nothomb, Maria Barbal, Eva Baltasar...

Els llibres ens els deixa en préstec la Biblioteca de Banyoles. Ens trobem ha-
bitualment a la biblioteca de l’escola, encara que les circumstàncies a vega-
des ens han fet reunir en un altre lloc. És una trobada oberta a tothom, no cal
inscripció prèvia i el llibre, dia, hora i lloc estan anunciats puntualment a l’A-
gutzil de Paper.

El club de lectura tanca l’activitat durant el juliol i l’agost. Al setembre
es reinicia i en la primera trobada es parla dels llibres que cadascú ha
llegit durant l’estiu. Aquest any, el coronavirus ens va fer deixar les tro-
bades a partir del març, però les hem reprès de la millor manera pos-
sible: parlant amb l'Ernest Costa de Parlar i escriure, amb membres
nous i amb el convenciment que trobarem la manera de seguir parlant
de llibres malgrat la pandèmia.

En la trobada del club de lectura de la primera setmana d’octu-
bre vam tenir l’oportunitat de comentar el llibre Parlar i escriure
amb el seu autor, l’Ernest Costa, arrelat a Fontcoberta. Durant

una hora, que es va fer curta, l’Ernest va respondre a les preguntes i
comentaris sobre els articles recollits al llibre, enllaçant experiències,
reflexions i anècdotes amb la coneixença i la passió que el caracterit-
zen. 

Un club de lectura no pot comptar sovint amb la presència d’un autor
o autora. En el nostre cas és la segona vegada, l’anterior vam parlar
amb Josep N. Santaeulàlia del seu llibre La sorra vermella. Som un
club petit que en la propera trobada de novembre complirà el cinquè
aniversari. Cinc anys d’intercanviar obertament, cada mes i mig, punts
de vista sobre un llibre escollit a partir d’algunes propostes i de parlar,
també, d’altres lectures. Hem comentat, fins ara, vint-i-quatre llibres
d’autors i autores de diferents cultures i èpoques: Hernan Melville, Ste-

Club de lectura amb l’Ernest Costa a can Jan
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La foto de la portada

portada va ser captada el 31 de desembre del 2008 en el pri-
mer episodi de surgència a la platja d’Espolla després de la
construcció dels pous del piezòmetre. El doll d’aigua arte-
siana que surt a pressió correspon al pou de més fondària.
En aquest moment el piezòmetre tenia la tapa oberta. Altres
vegades ha rajat però amb la tapa tancada. La fotografia és
d’Enric Viñals.

El piezòmetre de la platja d’Espolla va ser construït per
l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA). La seva perfo-
ració es va acabar el juliol del 2008. De fet, són tres

pous de fondària considerable, un al costat de l’altre: el su-
perficial de 56 m, l’intermedi de 162 m i el profund de 235 m.
L’ACA en fa un seguiment periòdic de l’aigua per mirar el ni-
vell del freàtic, la qualitat, la temperatura... La imatge de la

XVI Ral·li Clàssic dels Volcans

El Ral·li Clàssic dels Volcans és una prova en carretera
oberta que no passa dels 50 km/h. La prova trans-
corre per diferents comarques i finalitza a Olot, amb

un total de 355 km recorreguts. A les 11 del matí del passat
26 de setembre la caravana va sortir d’Olot i, un any més, va
fer parada al nostre muniicpi. Als voltants de les 6 de la tarda,
els primers participants van arribar al pavelló per descansar
uns 25 minuts i, després, afrontar l’última secció del ral·li que
constava de dos trams, el de Fontcoberta i el de la Mare de
Déu del Mont, l’últim i decisiu. 
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NAIXEMENTS
01/08/2020: Bru Campoy Roura
04/08/2020: Àlex Barberà Soler
13/09/2020: Aina Colomer Marcé
21/09/2020: Èlia Mayneris Roura
28/09/2020: Oriol Gelada Zambrano 

Àlex Barberà Soler 

CASAMENTS
11/09/2020: Albert Lleal Grau amb Sílvia Vilar
Puigdollers 
25/09/2020: José Ramon Obiols Fisas amb Eli-
senda Viver Tormo 

DEFUNCIONS
19/07/2020: Dolors Sitjà Arias
31/07/2020: Gloria Guallart Labadia
07/08/2020: Mercedes Bejarano Escala
26/08/2020: Juan Bosch Guillamet
28/08/2020: Concepción Burch de Rocafiguera
30/08/2020: Dolores Gala Valverde 

Oriol Gelada Zambrano



D’on et ve l’afició al
rugbi?
Em vaig aficionar al rugbi
mirant per televisió els

partits del Torneig de les Cinc Nacions, als anys 70. 

Has estat jugador.
Quan vaig anar a Barcelona, a estudiar, volia apuntar-me a jugar
a futbol a l’equip de la meva facultat, econòmiques, però em varen
dir que hi havia molts jugadors i que era millor apuntar-se a algun
esport minoritari. Automàticament em vaig convertir en jugador de
rugbi i, a més, en delegat de l’equip. En aquell temps també es va
crear un equip, el CRAC a Cassà de la Selva, i com que havia
estudiat a La Salle a Cassà, alguns amics de llavors em varem
venir a buscar per a jugar-hi. Més tard, ja casat, a Holanda també
vaig tenir la sort que al meu poble hi havia un club de rugbi on
també vaig jugar-hi cinc anys. A tots els equips en la posició de
pilier, a la primera línia de la davantera, una de les més
sacrificades, amb molt contacte amb el rival.

Què és per tu el rugbi?
Per a mi el rugbi és com l’oxigen. Segueixo totes les grans
competicions a nivell mundial. Els partits de rugbi en directe són
un plaer. Amb la Renée, hem sigut socis de la USAP (Unió
Esportiva Arlequins de Perpinyà) durant els millors quatre anys de
la història centenària del club (havia jugat a Primera Divisió, ara a
Segona), hem anat a Paris a veure la final USAP-Clermont, a
Bilbao a veure les finals de les copes d’Europa, a Roma a veure
un partit del Sis Nacions Itàlia-Irlanda, a la final de la lliga francesa
que es va jugar al Camp Nou (95.000 espectadors) i a les dues
vegades que la USAP va jugar a l’estadi olímpic. I també al
campionat del món sub-21 que es va jugar ara fa un parell d’anys
a Narbona on varem veure els All Blacks de Nova Zelanda,
jugadors que ara ja juguen al primer equip. També segueixo anant
als partits de rugbi a Torroella, al GEiEG i allà on encara es pot
anar. 

El 2009 es va crear el Banyoles Rugbi Club i t’hi vares implicar.
El Banyoles Rugbi Club el varen crear aficionats al rugbi que vivien
a Banyoles i que varen començar a entrenar a joves provinents
d’altres esports, especialment el horse-ball (bàsquet a cavall) que
té una forma de passar la pilot a dues mans similar al rugbi, també
exremers, del handbol, etc. M’hi vaig implicar de seguida i vaig ser-
ne el primer delegat quan el club va inscriure’s per primera vegada
a la Tercera Divisió Catalana el 2010 amb el nom de Monstres de
Banyoles. En algun moment hi havia quatre jugadors i el delegat
de Melianta. La progressió fou molt important i nous jugadors es
varen anar incorporant als entrenaments fins aconseguir més de
trenta fitxes de jugadors sèniors, iniciar una escoleta i, fins i tot,
posar la llavor per fer un equip femení.

L’ENTREVISTA
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NARCÍS RIBOT IGUALADA, aficionat al rugbi
Per Jaume Colomer

E
n Narcís amb

una pilota del

Banyoles Rugbi

Club i la samarreta del

Torneig de les Sis Na-

cions: Gal·les (vermell),

Anglaterra (blanc), Ir-

landa (verd), Escòcia

(blau fosc), França (blau

marí) i Itàlia (blau cel)

I els bons resultats aviat van arribar.
L’any 2014-15, després de guanyar el títol de la Primera Divisió
Catalana, es va pujar a Divisió d’Honor Catalana on es jugaven
partits contra la Santboiana B o el FC Barcelona B. Tot això
només en quatre temporades, un mèrit tant dels jugadors com
dels entrenadors. Aquests èxits ens varen fer adonar que el club
necessitava més múscul, no pas al camp sinó a nivell
administratiu (fitxes, cobraments, mútues, etc.) ja que fins aquell
moment ho fèiem com podíem, entre tots. Per això es va
preparar un model de patrocini apte per a totes les butxaques. 

I va sorgir l’opció del Club Natació Banyoles (CNB).
Ens vàrem adonar que una de les opcions per tenir més
jugadors era el CNB on hi fan esport molt joves, especialment
rem i natació i que acaben als 18 anys, quan passen a sèniors,
i no tenen continuïtat en aquests esports. Durant un any vàrem
estar negociant amb el CNB per arribar a convèncer la seva
directiva de la bondat de crear una secció de rugbi que donés
sortida a tots aquests esportistes que d’aquesta manera no
abandonarien el Club Natació als 18 anys. Ho vàrem aconseguir
i tant nosaltres (el rugbi) com ells (el club) ho varen aprovar en
assemblea. No sé encara ben bé les raons però, al cap d’uns
dies, el president del club de rugbi va decidir que ens havíem
equivocat i va revocar l’acord. Jo, per compromís amb la meva
paraula donada al Club Natació, vaig dimitir i ara actualment
n’estic desvinculat. La conseqüència d’aquesta no fusió fou que
el nombre de jugadors va baixar molt i, abans de desaparèixer,
es va optar per arribar a un acord amb el Garrotxa i fer un equip
conjunt, que és el que ha jugat els darrers anys amb més o
menys sort. Es va eliminar tot el rugbi base i també l’equip
femení. Els darrers anys es van fent intents de recuperar-los,
però jo no tinc notícies que hagin tingut èxit. Vaig a veure tots
els partits que puc.

Quins valors té el rugbi?
El lema del club Nihil Volentibus Arduum (pels que ho volen, res
no és impossible) combina perfectament amb els valors
tradicionals del rugbi: la companyonia, l’honestedat, el respecte,
la disciplina, la noblesa, el joc net i l’altruisme; i els valors dels
Monstres de Banyoles: passió, exigència i compromís. No hi ha
baralles, ni rancúnies ni insults. Interessa promoure l’esperit
esportiu i d’equip per sobre la competició. A diferència d’altres
esports d’equip, en el rugbi els jugadors no acostumen a discutir
als àrbitres les seves decisions, ni intenten enganyar-los per
treure’n profit. Els punts són conseqüència necessària de l’esforç
col·lectiu, per la qual cosa no es produeixen celebracions
individuals després de la consecució d’un assaig o una
transformació, a diferència d’altres esports en què es felicita el
jugador que ha marcat o el que ha fet el passi decisiu. Al final
del partit els jugadors d’ambdós equips, i l’àrbitre, confraternitzen
junts en l’anomenat «tercer temps», en què comenten el partit
mentre beuen i mengen junts per invitació de l’equip local. 

És un joc dur el rugbi?
Tot i que des de fora pot semblar un esport apte només per a
gent molt forta i musculada, el cert és que el rugbi és un esport
apte per a tothom. Els 15 jugadors (i 8 suplents) que participen
en els partits, són de totes mides i cadascú, al lloc que juga, ha
de fer una feina concreta en benefici de l’equip. En el rugbi la
feina del grup està per sobre de les individualitats. 

Moltes gràcies, Narcís.


